## استمارة مستخلصات رسائل واطاريع الماجستير والدكتوراه فيي جامعة البصرة

الكلية: التربية للعلوم الانسانية التربية للعلوم الانسانية التربية للعلوم الانسانية

القسم: التاريخ التاريخ المشرف: أ.م.د.عمار فاضل حمزة

التخصص: تاريخ الحديث والمعاصر الشهادة: الماجستير

عنوان الرسالة او الاطروحة:

# محمد مزالي حياته ودوره السياسي والثقافي 1925-1986

## ملخص الرسالة او الاطروحة

تتناول هذه الدراسة شخصية محمد مزالي حياته ودوره السياسي والثقافي تتناول هذه الدراسة تلقي الضوء على جوانب من شخصية الدراسة من سنة 1925 السنة التي ولد فيها الى سنة 1986 سنة اقالته من مهامه كافة في الدولة تكمن اهمية هذه الدراسة من خلال تتبعها مسيرة محمد مزالي السياسية والثقافية، والوقوف على اهم العوامل والأسباب الموجهة لهذه المسيرة ، كما تحاول الدراسة معرفة هذه الشخصية وإعطاءها ماتستحقه والكشف عن نشاطها ، وماهو الدور الذي ادته في تاريخ بلادها ، ومعرفة السبب في توليها عدة مناصب ادارية ووزارية ، وأسباب اقالته . فمحمد مزالي اسم تونسي معروف عاش السياسة والثقافة ، تجربته غنية ومتشابكة في تداخلها بين السياسة والثقافة، فهو شخصية وطنية خدمت تونس بكل اخلاص اكثر من ثلاثين سنة منذ ان تقلد مهام مدير ديوان اول وزير للتربية بعد الاستقلال سنة 1956 مرورا بعديد من المهام والوزارات حتى توليه منصب الوزير الاول سنة 1980، اثبت جدارة في كافة المجالات التي مارسها، ،انشأ مجلة الفكر سنة 1950 التي أسهمت في بث الوعى الثقافي وحرية الفكر.

**COLLEGE**: College of Educati Name of Student: Raghdaa Abdulemam Fayez Yousif

**DEPT.**: History **Name of supervisor**: Asst. Prof. Dr. Ammar Fadhil Hamza

**CERTIFICATE**: Master Specialization: Modern & Contemporary History

**Title of Thesis:** 

### Mohammed Mzali

His life and the Political and Cultural Role 1925-1986

#### **Abstract of thesis**

This study deals with the character of Mohamed Mzali, his life, and the political and cultural role 1925-1986, which is a study that sheds the light on aspects of the studied figure starting from 1925, the year of his birth, till 1986, the year of dismissal of all his duties to the State. The importance of the study lies in its following-up the political and cultural career of Mohammed Mzali, in addition to examining the most significant factors and reasons of that career. Also, the study pursues the said personality and offering it the suitable evaluation with addressing merits and demerits, as well as exploring its activity, influence to the history of the State, the reason of its dismissal after taking over several administrative and ministerial positions. That's because Mohammed Mzali is a well-known Tunisian name taking part in politics and culture. His experience is rich and tangled in overlap between politics and culture, as he is a national figure who wholeheartedly served Tunisia more than thirty years, since his appointment as the Office Head of the first Minister of Education after independence in 1956, passing through several duties and ministries till having appointed as The Prime Minister in 1980. His competence has been proven at all fields he's been through. He had established Al-Fikr Magazine in 1955 which contributed to the broadcast of cultural awareness and freedom of thought.